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Els meus coneixements sobre 
l’electricitat són teòrics. Conec 
les propietats físiques del camp 
electromagnètic. M’apassiona 
l’electrodinàmica quàntica, que 
la física ja me la pot explicar un 
jove fi lòsof de Vila-real. He cop-
sat la importància de la confi -
guració electrònica dels àtoms, 
entenc el concepte de càrrega i 
el de corrent elèctric. Sé com es 
comporten els electrons i podria 
pontifi car al voltant de la desin-
tegració radioactiva i l’emissió de 
protons lliure. Però ignoro què cal 
fer quan salten els ploms. 

En temes pràctics soc tan útil 
com una vella enciclopèdia. La 
setmana passada es va fondre la 
bombeta d’un aplic a casa. Treu-
re-la és una tasca més complicada 
que entendre el manual d’ins-
truccions del reactor RBMK. Va a 
pressió als dos costats i calen mo-
viments de pilates o de cambrer 
posant la ginebra i la tònica en 
una copa per canviar-la.  La miro 
com un multimilionari que va a 
les ofi cines d’un gratacel a visitar 
els seus clons en formol. O com 
si, en comptes, d’una senzilla 
bombeta fos el monòlit de 2001:  
una odissea de l’espai.

Per tant, l’aplic ja està més 
amortitzat que la boda de Kim 
Kardashian i Kanye West, però 
em fa cosa manipular-lo, fi ns al 
punt que em plantejo posar-me 
la màscara Easy Breath del De-
cathlon, no fos el cas que hi ha-
gués alguna emissió de gasos. 
Tinc por que exploti el microo-
nes, es fongui la pantalla de la te-
levisió o que es quedi tot el barri 
sense llum, com si Sant Julià fos 
l’Argentina i l’Uruguai setmanes 
enrere. Si hagués d’haver soluci-
onat aquella apagada no sabria 

com fer-ho. M’imagino un ope-
rari de la companyia elèctrica 
argentina amb una samarreta del 
Rosario Central, una gorra de cer-
vesa Quilmes i amb uns auricu-
lars on sona Es una lata el trabajar 
de Luis Aguilé obrint una capsa 
metàl·lica a Ushuaia. Introdueix 
un tornavís, fa girar una rodeta i 
torna la llum.

 A ell, almenys, li deixen dur 
a terme la seva feina. A mi, cada 
cop que m’hi vull posar em tru-
quen al mòbil per proposar-me 
una assegurança contra el càncer 
o unes botelles de vi amb un regal 
de copes inclòs ignorant aquella 
frase tan habitual al circ que diu 
que qualsevol distracció pot cau-
sar la distracció de l’artista, que 
en aquest cas  soc joc amb el meu 
pijama de ratlles estiuenc. I això 
que falta la trucada d’una enques-
ta sobre la funció que tenen les 
ratlles de les zebres o la d’un con-
curs radiofònic per dir tres can-
çons del repertori de l’Orquestra 
Panorama. 

És curiós que la sèrie Black 
Mirror no hagués fet un episodi 
sobre un home enfi lat a una ca-
dira, barallant-se amb un aplic, 
encara que la situació sembla 
més pròpia de la tercera tempo-
rada de Paquita Salas a Netfl ix. 
Perquè em tornen a trucar pel 
tema de la pòlissa del càncer, se-
gona opinió i uns diners. “L’agafo 
en mal moment?” Potser en una 
mala posició. Em diu que és una 
malaltia que afecta molta gent.  
Ho sé, per això fa temps que tinc 
una assegurança. Potser ho estic 
massa. Vida, malalties... Només 
em deuen faltar les lesions per 
electrocució. Però no me la faré. 
Quan baixi de la cadira truco 
l’electricista.

Divendres passat, el periodista 
Àlex Lliteras, al programa Ara i 
Aquí de Ràdio Nacional d’Andor-
ra, em va preguntar què m’havia 
semblat la presentació del pro-
jecte d’aeroport que havia fet la 
Cambra de Comerç la setmana 
anterior.

Parlant clar li vaig dir que em 
semblava una barbaritat.

Estic convençut que el projecte 
és inviable, impossible i indefen-
sable.

El projecte és inviable econò-
micament i està molt mal fona-
mentat en l’aspecte, cabdal, de 
relació amb els països veïns i, per 
extensió, amb la Unió Europea.

I afegeixo que manca encara un 
estudi de l’impacte mediambien-
tal que suposarà que el projecte de 
construir un aeroport a Grau Roig 
quedi totalment invalidat atesa 
l’enorme afectació –la trinxadissa, 
diguem-ho clar– que comportaria 
a una zona emblemàtica per al 
turisme, des de Grau Roig fi ns a 
Soldeu.

Considero una barbaritat que 
es vulgui justifi car la proposta 
afi rmant que així es podria por-
tar passatgers/turistes i importar 
mercaderies de països tercers, de 
fora doncs de la Unió Europea, 
sense recordar –perquè no puc 
pas dubtar que els òrgans de la 
Cambra prou que ho saben– que 
els actuals acords comercials i 
duaners d’Andorra amb la Co-
munitat Econòmica Europea 
comporten diverses obligacions, 
entre les quals els cobrament de la 
TEC, la taxa duanera comuna, als 
productes industrials, és a dir, als 
no-agrícoles, a l’entrada d’Andor-
ra si abans no han passat per una 

duana comunitària.
Sobre això els responsables de 

la Cambra no van badar boca el 
dia 19 de juny, tot i que sí que van 
parlar de demanar a la Unió Euro-
pea una subvenció pels entre 500 
i 700 milions d’euros, no ve d’un 
pam, que ens van anunciar com a 
previsió del cost del projecte.

És a dir, que la Cambra de Co-
merç d’una banda ens diu que 
intentarà passar “per alt” de les 
fronteres exteriors de la Unió Eu-
ropea per importar mercaderies 

de països tercers, i d’altra banda 
pretén que la Unió Europea els 
subvencioni un projecte que sem-
bla tenir voluntat d’aixecar la ca-
misa a les instàncies europees.

Em sembla molt poc seriós.
La Cambra de Comerç obli-

da que, en última instància, algú 
ha de pagar la festa. L’aversió a 
aquest raonament elemental és 
el resultat d’una estructura so-
cial en la qual els grups d’interès 
es transformen en coalicions de 
cercadors de rendes amb l’únic 
objectiu d’obtenir avantatges del 
poder polític.

Davant semblant despropò-
sit vam pensar que el Govern hi 
posaria ordre i una mica de seny, 
però estàvem ben equivocats.

El ministre portaveu declarà el 
dimecres 26 de juny que és pre-
matur posicionar-se quan enca-
ra manquen estudis importants 
a tirar endavant. I també digué 
(BonDia, dijous 27 de juny, pàgi-
na 6) que el Govern aposta perquè 
la Cambra lideri els nous estudis 
de l’aeroport assegurant que l’es-
tudi d’impacte ambiental “(...) és 
un camí que hem de fer junts.” Ha 
estat una sortida extravagant que 
expressa una evident desorienta-
ció. No coneix el ministre porta-
veu la normativa sobre navegació 
aèria i les competències del Go-
vern en aquest àmbit?

Cal preguntar doncs fi ns on 
pot arribar la inconsciència polí-
tica abans d’estavellar-se contra 
la tossuda realitat. La interinitat 
no es pot convertir en normalitat 
política.

Aquest Govern segueix així fi l 
per randa la línia de Toni Martí: 
construir debats sobre fets no 
comprovats o deliberadament 
esbiaixats per anar embolicant la 
troca. Caldria un debat més raci-
onal, fonamentat sobre les idees i 
els fets i pensant que cal parlar-ne 
amb els veïns i amb Brussel·les.

Es comença a notar, vuitanta-
sis dies després de les eleccions, 
la manca d’idees que no siguin fer 
girar la mateixa roda de molí de 
sempre, amb els mateixos temes 
de sempre que ens mantenen an-
corats al passat.

Hem tingut doncs canvi de go-
vern però no pas de la manera de 
governar.

El projecte és 
impossible, inviable 
i indefensable, una 
barbaritat

L’aeroport falla 
greument en 
l’aspecte cabdal de 
la relació amb la UE
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